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Tompson, koji je odavno mnoge
antifa{iste ozlojedio pesmom „Jase-
novac - Gradi{ka Stara“, poznat je po
usta{koj simbolici koja je obavezna
ikonografija na svim njegovim nastu-
pima. 

Osim {to je do`iveo `estoke kriti-
ke iz same Hrvatske, Zurof je mnoge
iznenadio ~injenicom da prati kon-
certe jednog pop muzi~ara.

- Napisao sam hrvatskom pred-
sedniku Mesi}u pismo, koje je obja-
vljeno u novinama, i primio desetine
pisama iz svih krajeva sveta, ali najvi-
{e iz Hrvatske - obja{njava Zurof. -
Svi su tvrdili da Tompson nije fa{ista,
ni antisemita. Po{to sam sumnjao u
to, uputio sam mu otvoreno pismo i
zamolio ga da to doka`e tako {to }e
otvoreno odbaciti upotrebu fa{isti~-
kih simbola. Tako|e sam predlo`io
da se izvini zbog pesme „Gradi{ka
Stara“ i svoju popularnost upotrebi u
borbi protiv fa{izma. Nije mi odgovo-
rio na pismo, ve} me je pozvao na
koncert. Zapravo, to sam saznao iz
medija, nisam dobio direktan poziv.
Me|utim, njegova supruga mi je na-
pisala pismo u kome preti da }e me
tu`iti. Naravno da nemam nameru da
idem na bilo kakav njegov koncert. 

● Osim {to Vas je hrvatska {tam-
pa o{tro kritikovala, da li ste dobili
neke pretnje?

- Dobio sam dosta kritika iz Hr-
vatske, pa {ta? Nije prvi put da me
kritikuju. Kritikovali su me i kad sam
poku{avao da izvedem Dinka i Nadu
[aki} pred lice pravde, i kad sam go-
vorio o poku{ajima Hrvatske da me-
nja istoriju Jasenovca. Mnogim ljudi-
ma tamo ne dopada se ono {to radi-
mo u Vizental centru, {to ne zna~i da
}emo zato prestati to da radimo. Bilo
je pretnji i od Hrvata van Hrvatske,
zbog Milivoja A{nera. ^ak su nudili

25.000 evra za moje ubistvo. Uvredili
su me, jer je ponu|ena suma sramno
mala! 

● Da li ~esto dobijate pretnje i od
koga? Iz kojih zemalja?

- Primam pretnje iz balti~kih ze-
malja, recimo Letonije, jer im se ne
svi|a {to ih podse}am da me|u njima
jo{ ima onih koji su sara|ivali sa naci-
stima.

● Da li te ljude danas krivi~no go-
ne?

- Ne, biraju ih u parlament!
● Prili~no dobro ste upoznati s

prilikama na Balkanu. Za{to ba{ Bal-
kan?

- Desilo se da su neki ljudi koji su
u~estvovali u holokaustu - sa ovih
prostora. Ali nisu nam interesantne
samo biv{e jugoslovenske republike.
Protekle tri godine bili smo, recimo,
veoma aktivni u Ma|arskoj. 

● Da li imate utisak da fa{izam
opet sti~e pristalice, pre svega u Hr-
vatskoj, ali i u Srbiji? Ovde je u po-
slednje vreme bilo puno incidenata,
~ak i sa smrtnim ishodom, u kojima

su u~estvovali skinhedsi. ^ime obja-
{njavate popularnost fa{isti~kih ide-
ologija - ekonomskom krizom, neo-
brazovanjem, nebrigom dr`ave?

- Sla`em se da je ekstremizam de-
snog krila u porastu, i to iz nekoliko
razloga. Jedan je strah od ulaska u
EU i gubitka nacionalnog identiteta.
To je veliki problem {irom Evrope,
pogotovu u zemljama koje su iza{le iz
komunisti~kih re`ima i nedavno po-
stale demokratske. Odjednom su ili u
EU, ili na putu ka njoj. Ljudi desni-
~arskog opredeljenja ose}aju da }e
biti potpuno asimilovani u procesu
integracija. Drugi razlog je te{ka eko-
nomska situacija, nezaposlenost, glo-
balizacija, pove}anje razlika izme|u
siroma{nih i bogatih. Neki od toga
be`e u ekstremizam. 

● Pro{lo je skoro godinu dana ka-
ko ste od srpskih vlasti tra`ili da
zahtevaju izru~enje tri ratna zlo~inca
iz Drugog svetskog rata - usta{a Mili-
voja A{nera i Ive Rojnice, i ma|ar-
skog vojnika koji je u~estvovao u ~u-
venoj Raciji u Novom Sadu 1942,

[andora Kepira. Tada su Vam mini-
star pravde i ministar spoljnih poslo-
va obe}ali da }e to u~initi, ali ni{ta se
nije desilo?

- Tada{nji ministri Vuk Dra{kovi}
i Zoran Stojkovi} nisu mi obe}ali da
}e tra`iti izru~enje, ve} da }e pokre-
nuti istragu.  

● Ni to se nije desilo. ^ime obja-
{njavate takvu nezainteresovanost
srpske administracije, posebno u tre-
nutku kad bi time pomogla svom me-
|unarodnom imid`u, u vreme kad se
re{ava kona~ni status Kosova i okon-
~ava saradnja s Hagom?

- Postojali su neki zakonski pro-
blemi zbog kojih Srbija nije mogla da
tra`i izru~enje od Ma|arske, jer su
ove dve zemlje svojevremeno potpi-
sale sporazum da ne}e jedna od dru-
ge tra`iti izru~enja. Tako|e, Srbija je
pritisnuta spolja{njim problemima i
prioritet joj je da spre~i nezavisnost
Kosova, {to je prirodno. [to se unu-
tra{njih problema ti~e, zemlja je bila
politi~ki nestabilna. Rezultati izbora
nisu bili jasni, pro{li su meseci dok
nije formirana nova vlada, a na kraju
se ispostavilo da je to stara vlada. Va-
{i politi~ari vi{e se bave politi~kim
opstankom, nego {to ~ine ono {to je
najbolje za zemlju. To nije dobro, jer
sa ovim izru~enjima ne smemo da
odugovla~imo. Mnogi ratni zlo~inci
umru pre nego {to stignu pred sud. 

● [ta se sada de{ava sa ovom tro-
jicom nacista i da li }e im ikada biti
su|eno?

- Svaki od njih je problem za sebe.
Kepiro je 23. januara 1944. u Budim-
pe{ti osu|en na 10 godina zatvora.
Tra`ili smo od Ma|arske da primeni
tu presudu koja je, pod pritiskom na-
cista, iste godine ukinuta. Tu`ila{tvo
prvo nije moglo ni da prona|e presu-
du. Ja sam u Beogradu dobio kopiju
presude i dao im. Slede}e nedelje na-
vr{i}e se godinu dana od kad sam tu-
`ila{tvu predao materijal i obavestio
ih da Kepiro `ivi u Budimpe{ti. Nisu
prihvatili moju tvrdnju da je presuda
neopravdano ukinuta, ali su bar po-
krenuli istragu. Dodu{e, do sad ni-
sam dobio nikakvu informaciju o na-
pretku. Potrudi}emo se, sa svoje
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Poruka srpskim
politi~arima:

POKRENITE SE!
●●  Sa kim sve u Srbiji sara|uje-

te?
- Imamo podr{ku Komiteta za

Jasenovac Srpske pravoslavne
crkve i u bliskom smo kontaktu
sa ocem Jovanom, njihovim pred-
stavnikom u Izraelu. Tesno sara-
|ujemo i sa jevrejskom zajedni-
com u Beogradu, naro~ito u No-
vom Sadu, po{to je tu Kepiro po-
~inio zlo~ine. Ana Franko, pred-
sednik te zajednice, puno nam je
pomogla. Sporadi~no smo u kon-
taktu i sa va{om vladom. Mnogi
srpski politi~ki lideri bili su zain-
teresovani da nam pomognu, ali
nisu pre{li sa re~i na dela. Voleo
bih da iskoristim ovu priliku i da
im poru~im da se pokrenu.  

Vizental presudno uticao na mene 
●● Koliko ste Vi li~no zlo~inaca otkrili i pomogli

da se uhapse? [ta smatrate svojim najve}im uspe-
hom?

- Identifikovao sam oko 3.000 osumnji~enih. Po-
~eo sam 1986. godine, a mnogi od njih su u me|u-
vremenu umrli. 

●●  Kako ste postali lovac na naciste?
- Gotovo slu~ajno. Jednostavno sam bio na pra-

vom mestu u pravo vreme. Upoznao sam gospodina
Simona Vizentala, i to je imalo velikog uticaja na me-
ne. On je bio veoma interesantan i jedinstven ~ovek
- simbol lova na naciste. Mislim da je njegov najve}i
doprinos to {to je decenijama negovao se}anje na
holokaust u vreme kad niko nije bio zainteresovan
za to. To je njegov doprinos ne samo jevrejskom na-
rodu, ve} i celom svetu.

Srpske vlasti ne traže 
izručenja nacista jer se bave

političkim opstankom
Na Balkanu desni ekstremizam u porastu

RAZLOG: strah od ulaska u EU 
i gubitka nacionalnog identiteta

DD
oktor Efraim
Zurof, direktor
jerusalimskog
Centra Simon
Vizental i naj-

poznatiji svetski lovac na
naciste, izazvao je pravu
buru kada se pre desetak
dana otvorenim pismom
obratio hrvatskom peva~u
Marku Perkovi}u Tompso-
nu, posle njegovog koncer-
ta u Zagrebu, pred oko
60.000 obo`avalaca.

- Ove nedelje navr{i}e se
godinu dana od kada sam
ma|arskom tu`ila{tvu 
dao materijal i obavestio ih
da [andor Kepiro, koji je
u~estvovao u ubijanju Srba,
Roma i Jevreja u 
Novom Sadu 1942, `ivi u
Budimpe{ti. Pokrenuli su
istragu, ali jo{ nisam dobio
nikakvu informaciju

A{ner Kepiro

- Mnogi zlo~inci iz Drugog
svetskog rata su jo{ u `ivotu,
ne samo zbog napretka
medicine, ve} i zato {to ljudi
bez savesti du`e `ive 

Vizental

Sve ostalo na obe}anjima: Zurof prilikom susreta sa Borisom Tadi}em


